
DAG 3 Besøksforvaltning torsdag 31.10.19 
Her er Føredraga på dette seminaret: 
➔ Besøksforvalning: Hvilke løsning ser vi etter? 
➔ MIMIR: Turister, lokalsamfunn og næring - håndterer vi veksten? 
➔ Innovasjon Norge: Merket for bærekraftig reisemål gir noen svar -men ikke alle 

 
Innleiing 1 : ANN-JORID PEDERSEN, MIMIR 
PROBLEMSTILLING er korleis ser me på virkeligheten nå? 

- ho brukar eigen erfaring av å jobba med reisemålsutvikling. Men har ingen svar no. 
Me må tenkja saman for å finna ut kva som skjer med reiselivet. 
Korleis handterar me vekst:?  innspel til debatt.  
Veksten kjem uansett, og den vil koma til dei stadane som allerede er godt besøkte. Vekst 
har ein tendens å legga seg oppå allerede eksisterande.  
Så korleis riggar me for at der det er underturisme også får gjester? 
 

Vekst bør ikkje lenger vera eit mål i seg sjølv. 
Er vi godt nok rigga for framtidas reiseliv? Det nye reiselivet er ikkje klekka endå. 
Reiselivet har endra seg, og det opplevelsesreise baserte fungerer veldig bra. 
Dette budskapet må vi spre: Reiselivet står for veldig mange arbeidsplassar. 
Markedet endrar seg: fleire vil ha lokale relasjonar og er autentisk og etisk bevisste. 
 

Korleis når me dei gjestene som bygger gode lokalsamfunn og bidrar til verdiskaping?  
 
IMENS veks frustrasjonen veldig nokre stader. Nokon stader ber lokale turistane om ikkje å 
koma!  Her trengs det   DESTINASJONSLEDELSE. 
Men kor sviktar det ? 
➔ BALANSEN: me slit mellom over- og underturisme/ og overgangen går veldig fort. 
➔ FINANSIERINGSMODELL: evig diskusjon om fellesgoder og kven skal betala 
➔ INNOVASJONSSYSTEM: me arbeider for lite saman. Forskningsmidlar fungerar 

ikkje, og er ikkje tilpassa reiselivet. Reiselivet er heller ikkje integrert i regionale 
innovasjonspengar. 

➔ ORGANISASJONSMODELLANE: det er sprekk i laget både frå myndigheiter og 
aktørane. Bakdøra er åpen. Samarbeid mellom aktørar og reisemål er ikkje juridisk 
forpliktande.  

➔ SAMSPEL: Reiselivet er ikkje gode på politikk, og motsatt. Kor mange har politikarar 
som kan masse om reiseliv? Dette er eit generelt problem.  

➔ LOVGJEVINGA i Norge er ikkje tilpassa reiseliv, reisemål i dag: plan, allemannsrett 
➔ FORVALTNINGSAPPARATET: Norsk reiseliv manglar eit forvaltningsapparat. 

 
Dette er innspill til denne dialogen.  
Reiselivet har ikkje pisk, ikkje gulrot eller mandat:  

HAR VI EN SYSTEMSVIKT I NORSK REISLEIV? 
 
Reiseliv er ein nettverksøkonomi, sårbar for systemsvikt.  Denne systemsvikten er 
større enn overturisme. 
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Me starta med berekraft, men gløymde samfunnsperspektivet.  
 Lokalsamfunnet er hjerta i reiseliv,  

 

Destinasjonssleiing må vera på destinasjons samfunnsnivå. 
Strukturell omstilling: Det var ikkje olje og fisk som bygde Norge, 
men strukturen rundt : lover , reglar og forpliktelsar.  
 

Våre neste store reiselivsutfordringar: 
★ Me må tenkja utanfor boksen. 
★ Me må sjå på oss sjølve som lokalsamfunnsbyggjarar  
★ Forvaltning må med 
★ Ansvar må alle ta 
★ Finansiering må definerast og settast i system 
★ Samkjøra strategiar 
★ Etablera og utvida destinasjonsleiing 
★ Me må ta vare på lokalsamfunnet, reiselivet og folk OG dette må me løysa saman. 

Vi må finna framtidas løysingar i fellesskap!! 
 

Samtale med aktørar:       Kjenner dere dere igjen? 
1. Lokal aktør frå Reine -  

“ Det manglar samspel. Det såg me når me starta. Me var imot etablering av cruiseturisme på Reine. Å 
henvenda seg til kommunen med manglande reiselivsstrategi - me fekk ikkje svar, men så plutselig har kommunen 
sagt ja til cruise? 
Kva vil det ha å sei for dere? Me er ikkje førebudde og det passer ikkje inn. Ikkje har me veiar. Det vil også ha 
stor innvirkning på våre produkt.  
Reine er indrefileten, som allerede er veldig sterkt besøkt - og SÅ skal det koma enorme antall gjester meir. 
Er politikarar klar over og bevisste på dette? Korleis skal me ta imot alle.  
Moskenes er også ein kommune, som treng pengar og må finna pengar (Robek) 
Korleis er lokalsamfunnet blitt involvert i denne prosessen? 6 kvinner bestemt seg berre for å arrangera ein 
cruisedebatt. Men me føler at det ikkje blir teke hensyn til. Folk ønska å få vita meir. Dette var starten på 
cruisedebatten i Norge….   Lokalbefolkningen er desperate for at noko skal skje.” 
 

2. Lena Hamnes, varaordførar frå AP i Vågan kommune -  
“Oppgave vår er å påvirke lovvgjevarane. Me som politikarane må ta grep, kan ikkje overlata alt til 
destinasjonskontoret gjer dette.  Me må ha ein masterplan 
Denne mandag hadde dei ein eigen pitch med heile kommunestyret, med formål å læra politikarane og gje alle 
kunnskap om reiseliv i eigen kommune. Dette inkluderar prosjekt som Besøksforvaltning; Berekraftsprosjektet; 
Jakten på Lofoten og Destinasjon Lofoten 
F. eks så har Destinasjon Lofoten gått i seg sjølv, og skal bestemma kva dei skal bli. 
Men kommunepolitikerne må ha minimumskunnskap om reiseliv, og har bestemt at dei vil ha samarbeid og eigen 
folkevaldopplæring med KS og folkevaldopplæring saman med besøksforvaltning. 
Det aller viktigaste er samarbeid, i kommunane, og aller helst i heile Lofotregionen. Mens me ventar må me gjera 
noko lokalt, så no jobbar me i neste kommunestyre med å laga eit formelt arbeidsutvalg med representantar frå 
reiseliv, administrasjon, beredskap og politikarar. 
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Når denne arbeidsgruppa kjem i funksjon, då må me sjå på andre fellesgoder reint praktisk. Men me må  også 
tøffe oss opp! Kor lenge skal me akseptera at me-reiselivet  ikkje er representert på nasjonalt nivå.   Lokalt 
konkret idag: forvaltning, lovgjeving og ordentlig finansiering. “ 

 
 

Ann Heidi Hansen og Hanne Lykkja:    Kva løysingar ser me etter ? 
Denne diskusjonen må me ta, og det gjeld ikkje berre i Norge. Må koma på 
dagsorden: Kva turist ønsker vi i morgen? 
Turisten er ein ressurs me skal bruka, og me må skapa balanse mellom 
turist og lokale innbyggjar. 

Film: “Travell to tomorrow.com” 
 

Gruppearbeid rundt borda 
Stikkord frå vårt bord:  
➢ Behov:  MÅ ha med lokalbefolkningen med på laget.  Her er det ofte stor 

dissonans.   Skal me vinna folket, må folket slippe til : Er citizen assemblies 
løysing?  Det kan komplimentera systemet me har idag, og sikra at me får 
stilla nye spørsmål.  

➢ Kva skal turisme levera?  Kven skal jobba saman for å få dette til?  
Bør reiseliv ligga under Kommunal-og moderinserings departementet 
(KMD)?  Kva oppgåver er det reiselivet skal løysa? 
KMD har mellom anna ansvar for regional-og distriktsutvikling, planverk, 
og lokalforvaltning,   

➢ Mange er gode på utvikling:  Kunne næringshagane driva med stadsutvikling?  
Er reiseliv næringsutvikling eller lokalsamfunnsutvikling? Det er begge deler.  
 

Stikkord frå gruppene: 
● Må få både nasjonale og lokale reiselivsstrategiar. 
● Redefinera kva som er lokalt: Kva er det vi ønsker? Kreva lokal kompetanse. 
● Behov for å samkjøra lokalpolitikarar og næringa. 
● Farevarsel når eigarskap forsvinn frå lokale hender. 
● Utenfra aktørar utnytter allemannsretten, det er ikkje greit. Her er heller ikkje 

eit system.  
● Ikkje greit at ein i Bodø tar  politiske valg som flyttar næringa sine 

skuleplasser til Bodø - det vil bli stort problem for Lofoten. 
● Sikra at verdiskaping kjem dei lokale tilgode 
● Korleis skal fellesgoder finansierast. Når frivillige gjer masse arbeid, og det 

ver “utnytta” og kommersialisert, då vil ikkje frivillige vera med lenger 
● Treng nokon som sloss for næringa! 
● Me må prøva å forstå kva folk/ungar seier. Viktig lokal informasjon frå lokal 

innbyggjarar.  
● Dialog mellom politikarane og næringa.  
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● Ulik virkelighetsforståelse. Når me seier at det kjem for mange turistar, så er 
det det lokale reiselivet som får skylda, men er det rett mottakar? Kven har 
eigentleg ansvaret? 

● Nasjonalt treng me nokon som kan prata reiselivet si sak 
● Lokalt må det gjerast noko i planverket. 
● Besøksforvaltning har me plikt til å følge opp politisk. 
● Lokale planar må også vera regionale- så når me lagar planar i ein kommune 

må me også tenka regionalt. 
● Me trur det blir viktig å spørra seg om: Kva vil vi at turistane skal gjera for 

oss? 
● Man tenker ikkje at valg me tar påverkar samfunnet utanfor eigen kommune, 

men det gjer det. Kva vil skje med Moskenes når det kjem veldig mange 
hotell? 

● Må snu stedsutvikling til nettverk mellom kommunane og samarbeid må bli 
sterkere: 

● Modell på overordna nivå 
● Det er profesjonalisering på alle nivå, men ein manglar destinasjonsledelse - 

det må skje på tvers av strukturar 
● Det er stort fokus på volum, men er det største problemet mangel på struktur.  
● Kan me laga eit lokalt talerør for lokale aktørar der dei kan sei kva deira 

utfordringar er, og saman sei det til politikarane. 
● Mål: ny friluftsforskrift 
● Lokal forvaltning er på etterskudd. 
● Lite kollektivtransport på bygda. 
● Få kompetanse om reiseliv inn i lokalpolitikk. 
● Mange aktørar slit økonomisk, svak lønnsomhet er ei utfordring for å bli 

berekraftig 
● Gratis “passasjerar” som kjem om sommaren og skummer fløten, dei legg 

ingenting igjen økonomisk og dei gjer lokale aktørar som bidrar svakare. 
● Manglande fellesgodefinansiering, for å ta tak i lokale behov. 
● Kven er reiselivet? Det er veldig fragmentert, og virkemiddelapparatet for 

reiselivet er  også veldig fragmentert 
● Vi vil gjerne ha eit reiselivsdirektorat 
● Konstatering: Turisme er altfor viktig til å overlata til turismen i seg sjølv 
● Anbefaling: Prosjektet “Jakten på Lofoten” er veldig beskrivande! 
● Me må ha lokal aksept. Turismen er komen for å bli. Ta grep og utvikle nye 

format  
● Gje befolkning mulighet til å sei kva dei vil ha: citizen assembly 
● Retorisk spørsmål: Er det viktig å få eit direktorat? Og skal de vera under 

næringsdepartementet eller under kommunaldepartementet? 
● Mykje i reiselivet er lokalutvikling og bør det styrkast? 
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frå Ungdomsgruppa:  

● Turistane kjem uansett. Kan me involvera turistane meir i frivillig arbeid? 
● F. eks tromsøpalme rydding eller lignande 
● Flytt fokus frå volum til kvalitet 

 
Mulige løysingar del 2. 
Kva løysingar ser me etter ? Ann Heidi og Hanne 
 

Turisme må bidra til lokalsamfunnet. 
Me har jo ikkje eit forvaltningsnivå å forhalda oss til. Korleis gjer me dette? Me treng 
meir kunnskap. Reiseliv er fragmentert og det er utfordrande.  
 

Kva om vi fikk eit reiselivsdirektorat? de har myndighetsoppgaver og formidlar 
kunnskap om næringa. 
 

Fiskeridirektoratet - kva om reiseliv var arrangert slik?  det er interessant at  
me også er verdiskaparar, men vår næring skjer i lokalsamfunnet. 
F.eks har Island akkurat fått ein reiselivsminister.  
 

Tålegrenser er nøkkelord. Me må definera dette, og stilla dei rette spørsmåla: 
Kvifor ønskjer me besøk av turistar?? 

1. Kva turistar vil me ha for ? 
2. Kva er det me vil dela med våre turistar? Kva vil me visa dei? 
3. Kor i vårt lokalsamfunn vil me ha dei, og når passar det i f.eks forhold til 

sårbarhet. 
4. Kven er det me trives ilag med.? Kven vil me invitera til oss? 
5. Korleis skal me få tak i dei me vil invitera til oss? 

 

Overturisme er det få som har i Norge, men nokon har det. Men me som ikkje har 
det kan vera litt i forkant. 
 

Spørsmål 1-4 dreier seg om lokalsamfunnsutvikling, og spørsmål 5 handlar om salg 
Utvikling på lokalsamfunnets premisser. 
Involvering ( f.eks Kræsj kurs):  Saman kan me diskutera og finna løysingar.  
Korleis få ulike deler av reiselivet inn i kommunalt planverk?  
 

Vega har brukt masse tid på dei 5 spørsmåla. Dei arbeider på lokalt plan for å utvikla 
Vega som reisemål. Sjekk her: VEGA 
 

Lofotrådet seier at dei treng kommunal besøksforvaltning, og set igang. 
 

Politisk engasjement: Kva betyr dette for oss? KS skal tilby folkeopplæringskurs med 
besøksforvaltning som tema.  
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Ansvarleg marknadsføring:   (VEGA har arbeida mykje med det.) 
 

Reiselivsnæringa må også vera del av løysinga. Kva kan me kommunisera FØR 
gjestene kjem?  
Er ein del av løysinga er å få på plass ein robust destinasjonsledelse?  viktig at det 
er relevant, og ikkje blir for stivbeint. 
Besøksforvaltning = TA VARE PÅ KONKURRANSE KRAFTA i 
FRAMTIDA. 
Overturisme vil i framtida slå negativt ut. Me må ta vare på natur- og kultur- 
ressursgrunnlaget vårt. 
 
Innspel frå Britt Reinsli, Innovasjon Norge og leiar  for 
merkeordninga Bærekraftig reisemål. 
 

Merket for bærekraft reisemål gir noken svar - men ikkje alle: 
● ansvar og roller 
● samarbeid om styring 
● overvåkning av utvikling. 

 

Korleis kan du måla utvikling, du må iallefall vita utgangspunktet. 
Korleis kan me spre trafikk utover? Korleis gjer me dette? 
Med å vera med i merkeordningen får ein status for reisemålet i dag. Ein  får oversikt 
og  riggen gjer at bittesmå reisemål også kan gjera dette 
 

Effekter:  
➔ systematikk i tiltak 
➔ alle gjer litt og mange gjer mykje, men no får ein det samla 
➔ gjer reisemålet sterkare i dialog rundt dilemma 
➔ styrker reiselivet sitt omdøme generelt 
➔ det styrker destinasjonsledelsen veldig. 

 

Ein ser at det brer seg ein skepsis til motstand mot turisme; kva vil f.eks det ha å sei 
for rekruttering? 
 

Utfordringar 
● finansiering av reisemål 
● auka press på formidling og begrunnelse rundt bærekraft 
● auka trykk på negative ting . Dette gjeld alle plassar. Prøv å få fokus på å bli 

bedre på det gode. 
● det utfordrar kompetanse og mandat hos lokale myndigheter 

Innovasjon Norge føl nøye med på det som skjer no med besøksforvaltning. Korleis 
kan dette nyttast inn i merkeordningen? 
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Professor seier: kobling mellom lokalsamfunnsutvikling og reisemålsutvikling heng 
tett saman. 
 

Kobling til reisemålsutvikling - kva er nye verktøy:  
● Innovasjon Norge vil gje eit meir heilheitleg tilbud. 
● Innovasjon Norge må  ha  dreining mot utvikling, ikkje berre salg. 
● Innovasjon Norge vil også måtta rapportera på andre ting. 

Oppsummering: 
Miljødirektoratet / nasjonale turister: staten treng hjelp til å kobla dei på 
 

Kvifor er det så innmari få som tenker at reiselivet er ein god arbeidsplass.. 
REKRUTTERING: 
Veldig glad for at Innovasjon Norge no skal ta grep for å gjera næringa attraktiv? 
Kven skal levera på bunnlinja?  Skal vi få til dette, så må vi ha kompetanse! og 
fokus på vertskapsrollen.   Og utdanningsinstitusjonane må med på laget! 
 

Lokal næringssjef:  “me driv besøksforvaltning kvar dag heile tida.  Me må bli 
sett istand til å gjera jobben også for reiselivet. 
 
 
➔ Lokalsamfunn er der me må ha fokus 
➔ Ansvarlighet og kommunikasjon 
➔ Destinasjonsledelse må settast i system, lokalt, regionalt og nasjonalt, slik at 

reiselivet kan utvikla lokalsamfunnet  
➔ LOKALT SAMSPILL  - forankring!     Kommunane er kontinuiteten.  
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